
Školní roky 2022/2023 a 2023/2024 

 

Objevování Korsiky 

Na začátku školního roku 2023/24 přišla nabídka na zájezd na Korsiku. 

Primárně byla určena pro francouzštináře, ale mohli se přihlásit i žáci studující jiný cizí jazyk. V sobotu 4. 5. 2024 se 

účastníci zájezdu se svými rodiči, kteří se těšili na týden bez svých ratolestí, sešli u gymnázia a vyrazili na dlouhou jízdu. 

Autobus absolvoval minimálně 60 tunelů cestou přes Rakousko a Itálii, než dorazil do italského města Livorno, kde se 

svou posádkou nalodil na trajekt. Do korsické Bastie připluli přibližně o čtyři hodiny později od jejich vyplutí a paní 

průvodkyně je provedla po městě. Z přístavu zamířili vnitrozemím na západní pobřeží do očekávaného kempu. Cestou 

vyšlapali v městečku Corte na skálu k citadele, aby mohli žasnout nad bujnou přírodou a vysokými kopci Korsiky. 

V pondělí ráno měli možnost zakousnout se do místních baget, které svou velikostí a chutí předčily i ty nejdivočejší sny o 

bagetách. Poté se studenti vydali projít ulicí města Propriana, které využívali už staří Řekové a Kartaginci. Zde objevili oči 

svaté Lucie, světlé kamínky s tmavou spirálkou, které jsou ozdobou na špercích a mají symbolizovat oči, jež si svatá Lucia 

vydloubla a poslala ženichovi znamení, že patří pouze Bohu. 

Další dva dny už nebyly tak odpočinkové jako první. Plavba lodí na větších vlnách a výšlap do horní části města Bonifacia, 

považovaného za nejkrásnější město na Korsice díky poloze na vápencovém útesu, většinu unavilo. Aby to nebylo málo, 

dostali výletníci možnost vyšlapat 187 schodů po Aragonském schodišti. A to se neodmítá. V městě Sartene, které bývá 

nazýváno nejkorsičtějším městě na Korsice, si prohlédli žulové domy s dlážděnými uličkami. Samozřejmě se nesmělo 

zapomenout na hlavní město Ajaccio, rodiště Napoleona Bonaparte. Ani na řecký kostel ve městě Cargese a už vůbec ne 

na cestu do zátoky Porto, kde v ostrých zatáčkách Les Calanches, skalnatých útesů žuly, ucpal autobus s 

pochechtávajícími se studenty dopravu. 

Poslední dny čekaly na výletníky menhiry u Filitosy. Tři tisíce let staré kameny s vytesanými obličeji válečníků v životní 

velikosti. Bezesporu megalitická památka ostrova, nacházející se na soukromém pozemku. Den byl zakončen 

ochutnávkou sýru a sportem. Už zbývala jen dlouhá pouť zpátky domů. 

Většina zúčastněných si týdenní výlet velmi užila. Paní průvodkyně, řidiči i dozor byli celou dobu dobře naladěni. A pokud 

se najdou jedinci, kterým se zájezd nelíbil, nedodrželi důležitou radu. Sbalit si s sebou dobrou náladu. 

 

1. místo v literární soutěži 

Úspěch studentky gymnázia ve španělštině. 

Studentka 2.B Viola Vlasáková dne 10. 5. 2024 v Praze v Institutu Cervantes převzala z rukou profesora Bohumíra 

Jánského, předsedy České iberoamerické společnosti, cenu za 1. místo v literární soutěži na téma Los checos importantes 

en el mundo ibero-americano a lo largo de la historia (Významní Češi v iberoamerickém světě v průběhu dějin). 

Odbornou porotu zaujal její španělsko-český deník nazvaný Mi camino a las orquídeas (Moje cesta za orchidejemi) 

inspirovaný životními osudy českého cestovatele, zahradníka a milovníka orchidejí Benedikta Roezla (1824-1885). 

 

Výhra studentů 

Studenti gymnázia ze tříd sekunda a kvarta se v letošním školním roce probojovali do finálového kola soutěže Kvízoování. 

Soutěž je pořádána Zoo Jihlava a testuje vědomosti dětí o přírodě. V závěrečném kole, které se konalo 16. 5., soutěžící na 

stanovištích přímo v zoologické zahradě plnili úkoly a prokazování své znalosti. Tým GYOA, ve složení Anna Palivcová, 



Barbora Králová, Tomáš Severa, Apolena Bílková, Evelína Čurdová a Eliška Zajíčková nasbíral celkem 191 bodů a studenti 

si vybojovali první místo. 

 

Exkurze do Anglie 

Náš zájezd do Londýna začal 11. dubna ráno. 

Před gymnáziem jsme nasedli do autobusu a vyrazili na 23 hodin dlouhou cestu přes Německo, Nizozemsko, Belgii a 

Francii. Kolem půlnoci jsme dorazili do přístavu v Calais, kde jsme se nalodili na trajekt přes Lamanšský průliv. 

První den jsme celý strávili v Londýně. Viděli jsme Big Ben, Westminsterské opatství, Buckinghamský palác, Trafalgar 

Square a mnoho dalšího… Stihli jsme také navštívit dvě muzea: The National Gallery a The British Museum. Jelikož se 

připozdívalo a všichni jsme byli po dlouhé cestě unavení, přemístili jsme se autobusem z centra Londýna do předměstí, 

kde na nás čekaly hostitelské rodiny. 

Doverské bílé útesy patří bezesporu k největším přírodním krásám Anglie, takže jsme je během pobytu rozhodně museli 

vidět. Nejinak je tomu také v případě katedrály v Canterbury, která mě osobně ohromila svou velikostí. Jak něco tak 

obrovského zvládli postavit před téměř tisíci lety? 

Třetí den jsme měli na programu návštěvu paláce Hampton Court, ve kterém za svého života pobýval Jindřich VIII. Tudor. 

Během prohlídky s panem učitelem Daňhelem jsme se o Jindřichovi dozvěděli spoustu informací: založil anglikánskou 

církev, měl šest manželek, trpěl obezitou… Prošli jsme si zdejší rozsáhlé zahrady, kvůli kterým se paláci přezdívá „anglické 

Versailles”. Naší další zastávkou bylo Natural History museum. 

Během posledního dne v Londýně jsme konečně dostali šanci zažít pravé britské počasí. Při procházce okolo 

Greenwichské observatoře začaly tzv. „pršet kočky a psi”. Jen co jsme však přešli z východní polokoule na západní, obloha 

se opět vyjasnila. Lodí jsme se po Temži dopravili až ke slavné pevnosti Tower of London a stejnojmennému mostu - 

Tower Bridge. Naše poslední kroky v Londýně pak směřovaly ke katedrále sv. Pavla. 

Poté už nás čekala jen cesta k autobusu a zpět do Pelhřimova. 

 

Gymnazisté v Sarajevu 

Po stopách jednoho atentátu. 

Na konci dubna vyrazila skupina chlapců a dívek z místního gymnázia do hlavního města Bosny a Hercegoviny Sarajeva, 

které si v letošním roce připomíná dvě výročí – 110 let uplynulo od atentátu na rakousko-uherského následníka trůnu 

Františka Ferdinanda d´Este, který se stal záminkou pro vypuknutí tzv. Velké války, a před 40 lety se v tomto městě konaly 

zimní olympijské hry. 

Studenti si prošli všechna důležitá místa spojená s posledními hodinami života následníka a jeho manželky Žofie 

Chotkové – Hotel Bosna, v němž byli ubytováni, kasárna, kde manželé provedli krátkou inspekci, poštovní úřad, z něhož 

odeslali dojímavý telegram svým dětem, radnici, kde se konala oficiální setkání následnického páru s místní honorací, a 

samozřejmě i ono tragické místo, kde Gavrilo Princip dvěma výstřely ukončil jejich životy. Posléze se pak zastavili u kaple 

na hřbitově ve čtvrti Koševo, kde je pohřben nejenom atentátník sám, ale i další mladíci, kteří byli do celé akce zapojeni. 

Při procházkách Sarajevem gymnazisté často naráželi na úžasná stavební díla, která vytvořil nebo na nichž se spolupodílel 

Čech Karel Pařík, který se na konci 19.století stal městským architektem a dal městu moderní tvář – je autorem více jak 

70 monumentálních staveb, které Sarajevu, jež do té doby mělo hlavně orientální ráz, dodaly věhlas a proslavily ho ve 

světě. Tento v Čechách téměř neznámý velikán je zde i pohřben a vděční obyvatelé mu na náhrobek nechali vytesat slova 

„Čech rodem, Sarajevan volbou“. 



Další věc, které nebylo možné si nevšimnout, byly stále živé připomínky občanské války v 90.letech minulého století a 

téměř čtyřletého obléhání Sarajeva Srby v letech 1992-1996, ať už to byly červenou barvou na chodnících vyznačená 

místa, kde někdo padl ranou ostřelovače, stále ještě kulkami a granáty poničené fasády některých domů, muzea 

připomínající toto kruté období ve městě nebo v jiných částech země (masakr v Srebrenici apod.), všudypřítomné 

pomníčky věnované dětem a mladým lidem, kteří zemřeli, když si venku hráli nebo vykonávali každodenní činnosti. 

Nejděsivěji působil hřbitov obětí na bývalém tréninkovém fotbalovém stadionu, který byl zvolen jako místo k ukládání 

usmrcených obyvatel, když kapacita původních pohřebišť přestala postačovat. 

Poslední den studenti vyjeli lanovkou na horu Trebevič tyčící se do výšky 1629 metrů, odkud se jim naskytl úchvatný 

výhled na celé Sarajevo s jeho nejvýznamnějšími pamětihodnostmi a i na široké okolí. Smutným faktem však je, že tohoto 

místa Srbové při obléhání hojně využívali k dělostřelecké a kulometné palbě na město. Na Trebeviči také byla pro 

olympiádu vybudována řada sportovních zařízení, ale vše již zarostly stromy a keře, nicméně projít se stále ještě můžete 

po dráze pro závody saní a bobů. 

Bylo zajímavé porovnávat staré a nové město, obě jeho podoby – orientální i středoevropskou, ochutnat před vašimi 

zraky připravovanou pljeskavici nebo čevapčiči, okusit pravou bosenskou kávu, nakupovat a smlouvat na tržnici, 

pozorovat prodejce a řemeslníky na Basčaršiji, zatancovat si tradiční lidový tanec „kolo“ s místními ženami (na parkovišti 

při cestě domů). Připočteme-li k tomu všemu ještě nádherné počasí, nemohla skvělé dojmy a zážitky pokazit ani 

zdlouhavá a úmorná jízda do České republiky. 

Snad někdy na shledanou, Sarajevo. 

 

Velký úspěch v celostátním kole ZO 

Jan Brož zazářil i na celostátním kole Zeměpisné olympiády! 

Jsme naplněni radostí, protože našemu talentovanému studentovi, Janu Brožovi, se opět podařilo dosáhnout vynikajícího 

úspěchu! Po úspěšném postupu z okresního a krajského kola se Jan zúčastnil celostátního kola 26. ročníku Zeměpisné 

olympiády, které se konalo ve dnech 25. až 26. dubna 2024 na Přírodovědecké fakultě Univerzity Karlovy v Praze na 

Albertově. 

Jan Brož - 6. místo na celostátním kole 

Jeho schopnosti a znalosti byly podrobeny náročnému testu, který zahrnoval multimediální test ve Velké geologické 

posluchárně, terénní část v okolí Albertova, práci s atlasem a písemný test geografických znalostí. Honza se v tomto 

vysoce konkurenčním klání nakonec umístil na parádním šestém místě! 

Náhradník na Mezinárodní geografickou olympiádu iGeo 

Ale to není vše! Janovo šesté místo a úspěšné řešení kategorie D ho činí náhradníkem na červencovou Mezinárodní 

geografickou olympiádu iGeo v Dublinu! Toto je obrovská pocta a důkaz jeho mimořádných schopností a úsilí! 

Gratulujeme Honzovi k jeho úžasným úspěchům! 

Gratulujeme Honzovi k jeho fantastickým výsledkům na celostátním kole Zeměpisné olympiády. Jeho úsilí a talent jsou 

inspirací pro nás všechny a jsme hrdí, že můžeme mít takového vynikajícího zástupce na naší škole. 

 

Každodenní život a kulturní kořeny českých zemí 

S příchodem jara se na naší škole každoročně koná krajské kolo Dějepisné olympiády. 

Letošního ročníku se zúčastnilo 27 soutěžících v I. kategorii a 17 soutěžících v kategorii II., tedy středoškoláků. 



Téma soutěže se na první pohled zdá vzdálené, protože nás zavádí do období raného středověku, ale po důkladnějším 

bádání zjistíme, že středověká a současná každodennost má mnoho společného. Každodennost totiž tvoří dějinné 

události, historii, jež se stává středem našeho zájmu. 

Velice oceňujeme práci týmu, který se podílí na přípravě zadání. Jedná se o odborníky z Katedry pomocných věd 

historických Filozofické fakulty Univerzity Hradec Králové. Úkoly jsou podnětné, obohacují žáky a studenty o mnohé nové 

poznatky. Soutěžící uplatní své znalosti, ale také schopnost nalézt správnou odpověď v samotném textu, schématu, 

Iluminaci. 

Mezi soutěžícími 53. ročníku Dějepisné olympiády jsme měli své zastoupení. Naši školu reprezentovali 2 studenti třetího 

ročníku. Jan Brož ze 3.A a Radim Švec ze 3.B. Oba dosáhli výborného výsledku. Jan Brož se umístil na 3. místě a Radim 

Švec na 5. místě. V nejbližších dnech rozhodnou organizátoři celorepublikového kola o jejich postupu. 

Oběma studentům děkujeme za reprezentaci školy, blahopřejeme k dosaženému výsledku a přejeme postup do kola 

celostátního. 

 

Velký úspěch v krajském kole ZO 

Jan Brož postoupil do celostátního kola Zeměpisné olympiády! 

Máme opět důvod k oslavě! Jan Brož, jeden z našich nadaných studentů, pokračuje ve své úspěšné cestě na poli 

zeměpisného poznání. Po skvělých výsledcích v okresním a krajském kole Zeměpisné olympiády, Jan nyní zamíří do 

celostátního kola, aby reprezentoval nejen naši školu, ale i celý náš kraj! 

Jan Brož na druhém místě krajského kola 

V krajském kole, které se konalo 27. března ve Žďáru nad Sázavou, Jan Brož opět ukázal svou brilantní zeměpisnou 

erudici a získal druhé místo! Jeho úsilí a nasazení byly odměněny a my mu srdečně blahopřejeme k tomuto vynikajícímu 

úspěchu! 

Postup do celostátního kola 

Ale to není vše! Jan se nezastaví pouze na krajské úrovni. S jeho druhým místem v krajském kole obdržel tzv. "divokou 

kartu" do celostátního kola, neboť bodový zisk těch nejlepších v Kraji Vysočina byl tak vysoký, že v celostátním srovnání 

skončil Honza na pátém místě a má možnost ukázat své schopnosti i na nejvyšší úrovni. Celostátní kolo se uskuteční ve 

dnech 25. až 26. dubna 2024 na Přírodovědecké fakultě Univerzity Karlovy v Praze. 

Gratulujeme a přejeme hodně úspěchů v pražském klání! 

 

Krajské kolo olympiády z češtiny 

Naše trio zazářilo! 

Ve čtvrtek 21. 3. se na Gymnáziu ve Žďáru nad Sázavou konalo regionální kolo Olympiády v českém jazyce. Z okresního 

kola z 2. kategorie (studenti 1.- 4. ročníků SŠ a odpovídajících ročníků víceletých gymnázií) postoupili hned 3 naši 

studenti. A naše trio v regionu zazářilo! Nejlépe si se zapeklitými úkoly poradila Veronika Kršková (4. A), která obsadila 

vynikající druhé místo. Skvělý výkon předvedli také Radim Šebesta (8. P), který se celkově umístil na 5. místě, a Radim 

Švec (3. B), ten obsadil krásné 7. místo. 

Gratulujeme a Verči přejeme hodně štěstí v ústředním kole. 

 

Úspěchy v recitační soutěži 



Letošní okresní kolo recitační soutěže bylo pro GYOA vítězné. 

Ve třetí kategorii zabodoval Eliáš Hrubý z primy a postupuje do kola krajského. 

Antonín Čermák z tercie zaujal porotu svým originálním zpracováním textu a získal mimořádné ocenění. 

Velká gratulace, kluci! 

 

Úspěchy naší školy na Okresní zeměpisné olympiádě 

Tři naši studenti excelovali v okresním kole a postupují do krajského kola! 

Naši talentovaní studenti opět potvrdili svou excelentní úroveň v Zeměpisné olympiádě, která se konala 21. února. Tři z 

našich žáků si odnesli cenné úspěchy, což nás nesmírně těší. Zde jsou detaily o jejich skvělých výsledcích: 

Jan Brož z 3. A - 1. místo v kategorii D 

Jan Brož, žák třídy 3. A, oslnil svými znalostmi a získal první místo v náročné kategorii D. Jeho zapálení a úsilí bylo 

odměněno nejvyšším oceněním. Gratulujeme Janovi k jeho vynikajícímu úspěchu! 

Marie Bartošková - 3. místo v kategorii D 

Marie Bartošková, další z našich talentovaných studentů, získala třetí místo v téže kategorii jako Honza. Její znalosti a 

schopnosti jí zajistily místo na stupních vítězů. Gratulujeme Marii k tomuto skvělému výsledku! 

Jan Mazanec - 2. místo v kategorii B 

Jan Mazanec, student nižší kategorie B, dosáhl úžasného druhého místa. Jeho vytrvalost a odhodlání byly klíčovými 

faktory, které ho posunuly mezi nejlepší. Gratulujeme Janovi k jeho úžasnému úspěchu! 

Všichni tři tito talentovaní studenti se nyní připravují na další výzvu - krajské kolo Zeměpisné olympiády. To se bude konat 

dne 27. března, a my všichni držíme našim zástupcům palce, aby dosáhli dalších skvělých výsledků a reprezentovali naši 

školu se stejným nadšením a úspěchem jako dosud. 

Gratulujeme Janovi Brožovi, Marii Bartoškové a Janu Mazancovi k jejich úžasným výsledkům, a těšíme se na jejich 

pokračující úspěchy! 

 

Okresní kolo soutěže v německém jazyce 

Výrazných úspěchů dosáhli studenti gymnázia v okresním kole soutěže v německém jazyce 

V kategorii středních škol a gymnázií obsadil druhé místo Daniel Švec a na třetí příčce se umístila Terezie Kamírová, oba 

ze 3.B. 

Soutěž se skládala z poslechu, na nějž navazovala konverzace inspirovaná obrázky. Studenti museli bez přípravy 

okomentovat situaci, vyjádřit vlastní představy i reagovat na dotazy poroty. Daniel i Terezie předvedli skvělé výkony ve 

všech částech soutěže. 

Blahopřejeme. 

 

Mezinárodní fyzikální soutěž Fyziklání 

Soutěž pětičlenných družstev, kterou organizuje MFF UK Praha, nese v současné době přívlastek „největší fyzikální 

týmová soutěž v Evropě. 



V letošním roce proběhla v pátek 16. února na výstavišti PVA Letňany. Soutěž absolvovalo 254 týmů z 22 zemí, většinou 

evropských, ale také např. z Indie a z Brazílie. Týmy tvoří studenti nejvýše dvou středních škol, tedy nejde o národní 

reprezentace. Soutěžilo se v ročníkových kategoriích A, B a C, přičemž rozhoduje aritmetický průměr ročníků členů týmu. 

Naši studenti sestavili jeden tým, který soutěžil v kategorii B, tj. v kategorii do aritmetického průměru 3 (dva studenti 

čtvrtého ročníku, jeden třetího a dva druhého). Naše družstvo ve složení Viktor Hlom, Jakub Koutenský (oba oktáva), 

Antonín Zíka (septima), Eva Čepičanová a Jan Machotka (oba sexta) obsadil 40. místo z 86 zúčastněných družstev (62 z 

ČR, 10 ze Slovenska, po dvou z Indie, Itálie, Belgie, Rakouska a po jednom z Brazílie, Bulharska, Polska, Rumunska, Srbska 

a Velké Británie). Vítězství si odnesli studenti ze střední školy Matematička Gimnazija Beogradz. V rámci družstev České 

republiky náš tým obsadil 22. místo. 

Každé družstvo dostalo před začátkem v zalepené obálce 7 úloh (pro zahraniční účastníky neovládající český jazyk v 

angličtině). Úderem půl jedenácté se obálky otevřely a začal hon za soutěžními body. V případě vyřešení libovolné úlohy 

zástupce družstva doběhl k členu poroty, který výsledek uznal či neuznal. V kladném případě získalo družstvo 5 bodů a 

jednu novou úlohu, v opačném případě se student musel s původní úlohou vrátit a družstvo mohlo pokračovat v řešení. 

Při druhém, třetím a libovolně následujícím předložení porotě už mohl tým získat pouze 3 body, 2 body či 1 bod. 

Průběžný stav byl promítán na projekční stěnu, z důvodu většího napětí však posledních dvacet minut zůstal utajen. Po 

třech hodinách fyzikální klání skončilo, poté účastníci netrpělivě čekali na definitivní výsledky. 

Naše studenty soutěž zajímá a účast v ní se již stala tradicí. Od roku 2013 se společně s její online formou konanou na 

podzim účastní pravidelně. V rámci České republiky v roce 2015 dokonce zvítězili a v roce 2018 obsadili 2. místo. 

 

Okresní kolo Olympiády v ČJ 

Ve dnech 29. – 30. ledna proběhla na naší škole okresní kola Olympiády v českém jazyce. 

V první kategorii (8. - 9. třídy ZŠ a odpovídající stupně víceletých gymnázií) nás zastupovala Klára Horká, studentka kvarty, 

a Martin Trnka z tercie. Mezi 35 soutěžícími uspěli velice dobře, Klárka obsadila 9. místo a Martin se s několika vrstevníky 

podělil o 16. – 20. místo. 

Ve druhé kategorii (1. – 4. ročníky středních škol a odpovídající stupně víceletých gymnázií) soutěžilo 22 studentů a naši 

„olympionici“ nedali konkurenci žádnou šanci! Na nejvyšší příčku vystoupala Veronika Kršková (4. A) následována v 

těsném závěsu Radimem Šebestou (8. P), 3. v pořadí skončil Radim Švec (3. B). Nepopulární bramborovou medaili si 

odnesla Anička Hostičková (4. A) a krásné 7. místo obsadil Jiří Poduška (6. P). 

K obrovskému úspěchu našim řešitelům gratulujeme a postupujícím držíme palce v regionálním kole. 

 

Okresní kolo dějepisné olympiády 

Ve čtvrtek 18. ledna se v aule pelhřimovského gymnázia konalo okresní kolo Dějepisné olympiády. 

Tato soutěž je už několik let určena jak žákům základních škol, tak i studentům škol středních. Soutěží se tedy ve dvou 

kategoriích. Přesto, že bylo téma soutěže zaměřeno na dějiny raného a vrcholného středověku, přilákalo do naší auly 

velký počet soutěžících. 

V první kategorii poměřilo své znalosti 29 žáků základních škol a víceletých gymnázií z celého okresu. V druhé kategorii 

soutěžilo 12 studentů. Velký úspěch slavili naši středoškoláci. První místo obsadil Radim Švec, student 3.B, a třetí místo 

Jan Brož, student 3.A. Mezi úspěšné řešitele určitě patří i Daniel Švec, student 3.B, který obsadil páté místo. Matěj Brůna 

ze sekundy sbíral v této soutěži své první zkušenosti a věříme, že pro něj i do budoucna zůstane historie zajímavým 

oborem. 

Všem zúčastněným děkujeme za vzornou reprezentaci školy a studentům, kteří postupují do krajského kola, přejeme 

mnoho úspěchů. 



 

Třetí místo v krajském kole florbalové soutěže 

13. 12. 2023 se konalo krajské kolo soutěže Subterra. 

Gratulujeme týmu GYOA, který ve složení J. Čekal, B. Hána, Š. Jaroš, A. Koubský, S. Mareš, V. Papež, V. Papež, M. Šulc, L. 

Tříska, J. Zábrana a V. Zach, obsadil třetí místo z pěti zúčastněných. 

 

Za atmosférou Vídně a Drážďan 

Studenti gymnázia se vydali za poznáním Vídně a Drážďan. 

V obou městech navštívili zámky, muzea, galerie, ochutnali místní speciality a užili si atmosféru předvánočně 

vyzdobených měst. 

 

Olympiáda ČJ 

V pondělí 27. listopadu proběhlo v aule našeho gymnázia školní kolo Olympiády v jazyce českém. 

Letošního 50. ročníku se zúčastnilo 46 studentů. V první kategorii, do které se řadí studenti tercie a kvarty, si nejlépe se 

zapeklitými úlohami poradili Klára Horká z kvarty (43 bodů) a Martin Trnka z tercie (38 bodů), oba jmenovaní postupují 

do okresního kola. Gratulujeme! 

Ve starší kategorii studentů 1. – 4. ročníků byla konkurence obrovská. Po vyhodnocení mluvnické a slohové části nastala 

kuriózní situace, 5 zúčastněných obdrželo stejný počet bodů! Členové komise jazyka českého se shodli na tom, že výkony 

všech pěti studentů byly totožné a vybrat pouze 2 postupující by bylo velmi bolestivé. 

Netrpělivě jsme tedy očekávali vyjádření pořadatelů okresního kola a jsme moc rádi, že můžeme pogratulovat Veronice 

Krškové (4. A), Aničce Hostičkové (4. A), Radimu Švecovi (3. B), Radimu Šebestovi (8. P) a Jiřímu Poduškovi (6. P) k 

postupu do okresního kola, které se uskuteční koncem ledna 2024. Držíme palce! 

za předmětovou komisi JČ Jana Lukšová 

 

Úspěch v krajském kole ekologické olympiády 

Studentky gymnázia byly úspěšnými řešitelkami této soutěže. 

1.11. – 3.11. se v rekreačním zařízení u Ředkovského rybníka nedaleko Lipnice nad Sázavou konalo krajské kolo 

ekologické olympiády, kterého se zúčastnilo jedenáct družstev. Naše družstvo ve složení Magdaléna Kožichová, Anna 

Trnková a Kristýna Horká obsadilo sedmé místo s úspěšností 71%, což jim zajistilo titul úspěšného řešitele. Navíc jim 

tento výsledek může pomoci u přijímaček na VŠ. Za tímto výsledkem stojí velké množství domácích příprav, studia 

materiálů a samotný náročný třídenní program. 

K dosaženému výsledku a předvedeným výkonům děvčatům velmi gratulujeme! 

 

Vítězství v okresním kole florbalového Subterra cupu 

Okresní kolo této soutěže se konalo v pondělí 20.11. v tělocvičně ZŠ Osvobození za účasti pěti týmů. 



Po přesvědčivém výkonu a vítězství ve všech zápasech obsadili naši reprezentanti první místo. Tým byl ve složení Jakub 

Čekal, Benjamin Hána, Štěpán Jaroš, Adam Koubský, Samuel Mareš, Vít Papež, Vojtěch Papež, Martin Šulc, Lukáš Tříska, 

Jan Zábrana a Vojtěch Zach. 

Gratulujeme ke skvělému výsledku a postupu do Krajského kola! 

 

Polsko - historie na vlastní oči 

Historie na vlastní oči - to byl název exkurze, které se zúčastnili studenti druhých a třetích ročníků vyššího gymnázia. 

Poslední dva říjnové dny strávili v Polsku a navštívili Osvětim i Březinku, královské solné doly ve Věličce a nejvýznamnější 

památky Krakova. Spatřili místa, která jsou nesmazatelně spjata s moderními dějinami země i celé Evropy. Obklopeni solí 

prošlapali boty v nádherných prostorách kaplí, sálů i jezer (135 metrů pod povrchem) a pod dohledem krakovského draka 

nahlédli do historie rezidence polských králů. 

 

Na skok do 20. století 

Gymnazisté navštívili Národní muzeum. 

Ve středu 11. října navštívili maturanti ze společenskovědní a jazykové větve novou expozici Národního muzea "Na skok 

do 20. století", která vypráví příběh české moderní historie od první světové války až po vstup České republiky do 

Evropské unie. Druhou pražskou zastávkou byla prohlídka neveřejného Památníku českého odboje 1939 – 1945 v 

Petschkově paláci, v místech bývalé mučírny gestapa. Památníkem nás provedli členové Českého svazu bojovníků za 

svobodu. 

 

Za poznáním rakouských Korutan 

Hned v září se skupina studentů gymnázia vydala poznávat rakouskou spolkovou zemi Korutany. 

Na programu čtyřdenního zájezdu byla jak návštěva měst a muzeí, tak turistika v přírodě. Celý pobyt byl jakousi 

„ochutnávkou“ krás a zajímavostí, které Korutany nabízí a možná studenty inspiruje k další návštěvě této jižní části 

Rakouska. Studenti o pobytu napsali: 

• Líbilo se mi, jak to bylo různorodé. 

• Měli jsme skvělý hotel a ocenil jsem možnost večerních procházek po náměstí. 

• Nejvíc se mi líbil výlet k Millstätter See a k vodopádu. 

• Užil jsem si vyhlídkovou plavbu lodí. 

• Program byl nabitý, ale zajímavý … hodně jsme toho stihli. 

• Nejlepší musím říct byly hory. Kaiserberg, naše toulání po skalách a výšlap nad přehradu se mi zapíšou do paměti 

doufám napořád. 

 

Postřehy Veroniky Krškové z ústředního kola Olympiády v českém jazyce 

Gratulujeme k úžasnému 10. místu!!! 

Když jsem se přihlásila na Olympiádu v českém jazyce, ani ve snu by mě nenapadlo, jak moc to ovlivní můj život. Prošla 

jsem školním i okresním kolem a probojovala se až do toho krajského, které probíhalo online. V něm jsem získala 4. 

místo, a tak jsem předpokládala, že tady má cesta končí. Mylně. 7. června mi přišel email s přihláškou do ústředního kola, 

které se mělo konat 18. – 25. června v kempu Dětský tábor Stráž nad Nežárkou. Neváhala jsem a svou účast potvrdila. 



Soutěžní soustředění sestávalo z dvou mluvnických, dvou slohových a jednoho řečnického úkolu. První mluvnický úkol byl 

založený na středové rekurzi, konkrétně na opakované vkládání vedlejších vět vztažných. Cílem bylo vytvořit bez použití 

syntaktických pojmů pravidlo, které by vyloučilo nesrozumitelnost takovýchto složitých souvětí. Mluvní cvičení pro mou 

(2.) kategorii probíhalo již v pondělí. Bylo nám postupně odhaleno téma, konkrétně Lapálie s technikou, a my jsme měli 3 

minuty na rozmyšlenou. Následně jsme předstoupili před porotu a 1 minutu souvisle mluvili. Zadáním prvního slohového 

úkolu byly Mýty v našich životech, přičemž forma byla volná. V úterý jsme jeli na poznávací výlet, má kategorie navštívila 

Třeboňský archiv a zámek. Dozvěděli jsme se něco o restaurování knih a jejich uchovávání. A dostali jsme zadání druhého 

slohu, forma byla opět volná a téma znělo Vůně starých knih. Posledním úkolem byla znovu mluvnice, tentokrát šlo o 

rozpoznání hranice mezi elipsou a zeugmatem. 

My, účastníci, jsme byli rozděleni do pracovních skupin podle bydliště a v těchto skupinách jsme měli několik úkolů. První 

z nich byl obstarat zábavu na jeden večer, tradičně vtipnou scénku ze zážitků daného dne a nějaké hry. Druhým bylo 

vytvořit noviny na velkoformátový papír, čím humornější, tím lepší. A posledním úkolem bylo vyhrát ve volejbalovém 

turnaji, což se našemu týmu skutečně podařilo. Nutno dodat, že všechny tyto aktivity byly zcela dobrovolné. Stejně tak i 

koupání v nedaleké pískovně nebo procházka do Stráže nad Nežárkou. Ve volném čase, kterého byl skutečně dostatek, si 

každý pracoval na svých úkolech, na které byl obvykle více jak den. 

Nejlepší na tom všem ale byla celková atmosféra. Všichni lidé, včetně šestičlenné poroty, byli absolutně skvělí, s láskou 

k jazyku a dobrému humoru. Cítila jsem se, jako bych přišla domů. A mé umístění? Skončila jsem na nádherném 10. 

místě a považuji to za svůj životní úspěch. Lepší by bylo snad už jen, kdyby se mi příští rok podařilo do ústředního kola 

dostat znovu. 

Veronika Kršková, 3. A 

 

Časopis Naše planeta 

Studenti kvarty napsali vlastní biologický časopis. 

Žáci kvarty v rámci studia biologie sestavili časopis, ve kterém si můžete přečíst o aktuálních environmentálních 

problémech, o zajímavých organismech a neobvyklých situacích. Studenti se vžili do rolí biologických výzkumníků, 

chovatelů, potápěčů, pytláků a dobrodruhů a výsledné články čtenáře jistě zaujmou a pobaví. Dozvíte se například o 

invazních rostlinách v ČR, jak se cvičí kozy nebo jak se vaří žraločí polévka. 

 

Rakouské Dolomity 

Sportovní kurz septimy a 3.A gymnázia. 

Svou cestu jsme začali při pondělním ránu naložením zavazadel do autobusu před gymplem. Cesta utekla poměrně 

rychle, a i přes krátké couvání u bouračky jsme se zanedlouho přiblížili Lienzu. 

Naše výprava měla základnu v malé vesničce Lavant, kde jsme mimo prvního dne, každý večer “reisovali” po okolí. 

První opravdová výprava byla na vrchol hory Monte Piano v italské části Dolomit. Trasa byla, co se týče terénu relativně 

nenáročná, a proto jsme měli prostor se pozastavit a obdivovat horskou flóru s panem učitelem Havlem. Na vrcholku 

hory se někteří z nás vrhli do sněhu, který k našemu překvapení ještě plně neroztál. Monte Piano byla mimo malebné 

přírody v okolí zajímavá svou historií. Dodnes je plna pozůstatků 1. světové války v podobě zákopů nebo podzemních 

tunelů, které odvážnější z nás s nadšením prozkoumali. Zároveň jsme se díky Davidovi, našemu spolužákovi, dozvěděli 

detailnější informace o historii Monte Piano. 

Další z našich výletů byl poněkud jiný. Náš původní plán zhatil již výše zmíněný sníh, a proto jsme se v čele s 

“Reisführerem” Tomášem, námi přezdívaným Ježíš, vydali na náročný výstup směrem k hoře Laserzwand. Úzké cestičky, 

místy ferratové výstupy, nefalšovaný adrenalin a výborná panorámata nás provázeli po celou dobu cesty nahoru. 

Bohužel, cesta byla opravdu o poznání náročnější a 2600 m n. m. jsme nepokořili. Zato jsme mohli vidět zamrzlé jezero 



Laserzsee, k němuž jsme se brodili sněhem, do kterého už nikdo moc s chutí neskákal. Cesta dolů byla o poznání 

jednodušší, navíc jsme si ji mohli “zpříjemnit” koulováním spolužáků. 

Následující den byl odpočinkový. Po předchozím dni určitě spousta z nás tento výlet ocenila, jelikož jsme se vydali k 

jezeru Tristachersee, místní “koupák”, kde jsme strávili příjemných pár hodin plaváním na paddleboardech a skákáním do 

studené vody. Okolí Tristachersee bylo fantastické, obklopené krásnou přírodou a dobrým kioskem, kde jsme si po pár 

dnech mohli vynahradit absenci masa v našem jídelníčku. Jak jsme již zmínili, tento den byl vskutku odpočinkový, takže 

největší adrenalin jsme zažili při přecházení silnice v Lienzu směrem k místnímu supermarketu. 

Poslední den byl již ve znamení odjezdu. Po vyklizení našeho ubytování jsme naše věci naskládali do autobusu a šli na 

poslední pochod k pozůstatkům římského města Aguntum. Tam nám pan učitel Fišar zprostředkoval krátkou, ale velmi 

zajímavou přednášku o tomto místě, ale zároveň i o struktuře římských měst a společnosti, jejich pravidlech a rozložení. 

Posléze nás již řidič Míra naložil do autobusu naposledy a jeli jsme domů. 

Tenhle sportovní kurz všichni považujeme za fenomenální. Moc jsme si ho užili a mnohým z nás se do hlavy určitě 

vkradla, kromě mnoha vzpomínek myšlenka vrátit se do této oblasti, třeba s rodinou, nebo přáteli. 

Autoři: Vilém Plášil, Pavel Prchal, Jonáš Prokop 

 

Magická fyzika 

Pracovníci Univerzity Karlovy předvedli na gymnáziu fyzikální experimenty. 

V závěru školního roku uspořádala naše škola pásmo fyzikálních experimentů v provedení dvou pracovníků MFF UK Praha 

z Katedry makromolekulární fyziky (Prof. RNDr. Petr Chvosta, CSc. a RNDr. Artem Ryabov, Ph.D.). Program s názvem 

„Magická fyzika“ obsahoval řadu experimentů, které vedou k zamyšlení a provokují k otázkám o příčinách předváděných 

jevů, často z běžného života. 

Žáci tercie a kvarty v prvním představení a studenti 1. ročníku, kvinty a několik dalších zájemců z vyšších ročníků v 

druhém představení shlédli vytvarovanou rotující lžíci, děje při různém způsobu výtoku vody z láhve, reakci balónku 

naplněného vzduchem a naplněného vodou na plamen, vlastnosti malých a velkých bublin ze saponátového roztoku 

(např. přirozené přetlačení vzduchu z malé do velké), simulaci pohybu molekul v nádobě pomocí koulí s vestavěným 

elektricky poháněným setrvačníkem a řadu dalších ukázek. 

Hodnocení ponecháme na studentech, za nás fyzikáře byla akce úspěšná a obohatila výuku fyziky na naší škole. 

 

Cestujeme se studenty díky operačnímu programu J.A.Komenský 

V průběhu druhého pololetí jsme uskutečnili již tři zahraniční cesty do zemí Evropské unie. 

Při těchto cestách za účelem procvičování a zdokonalování jazykových kompetencí používáme jako komunikační 

prostředek angličtinu. První výlet nás zavedl na Maltu, ale o této cestě jste se mohli dočíst v jednom z předchozích 

příspěvků. 

V polovině května jsme se na jeden víkend vydali do hlavního města Slovinska Lublaně, kde naším hlavním cílem bylo 

seznámit se s tvorbou a životem architekta Josipa Plečnika, který na základě osobního pozvání od T.G.Masaryka působil 

ve 20. a 30.letech minulého století i v Praze, především na Pražském hradě samotném. Prošli jsme se kolem 

nejvýznamnějších budov navržených tímto věhlasným umělcem, mezi nimiž byla soustava mostů zvaná Trojmostí, 

Lublaňská tržnice, Univerzitní knihovna, bývalý klášterní areál Križanke, pojišťovna Triglav a dům zvaný Žehlička. Nejvíce 

nás však zaujalo Plečnikovo gymnázium, které silně připomíná stavbu naší školy – a skutečně je možné, že se architekt v 

Pelhřimově nechal inspirovat, je prokázáno, že do našeho města přijel navštívit svého přílete, rovněž architekta Pavla 

Janáka (např. kubistická úprava tzv. Fárova domu na náměstí). Pak jsme zavítali do Plečnikova domu, kde jsme se z úst 

mladé a nadšené průvodkyně dozvěděli spoustu zajímavostí o životě i díle tohoto (poněkud výstředního) slovinského 



velikána. Následovala projížďka lodí po řece Ljubljanici, jejíž břehy a některé mosty jsou rovněž upraveny podle 

Plečnikových návrhů. Na závěr přišla ještě návštěva místního hradu, kde jsme se díky zajímavému animovanému filmu 

dozvěděli mnohé z historie města i země, a obzory jsme si pak rozšířili při prohlídce historické expozice mapující dějiny 

Slovinska od počátků až po vznik samostatného státu. 

Začátkem června následovala cesta do města Terst na italsko-slovinském pomezí, nejdůležitějšího přístavu bývalého 

Rakousko-Uherska. Zajímalo nás, jakou roli Terst hrál v životě členů vládnoucího rakousko-uherského rodu Habsburků. 

Největším lákadlem zde byl zámek Miramare, který si nechal postavit mladší bratr císaře Františka Josefa I. Maxmilián 

Habsburský, který se na 3 roky stal mexickým císařem, ale byl svržen a popraven. Budova stojí v nádherném rozsáhlém 

parku, který si arcivévoda Maxmilián navrhl osobně. Na Miramare pak po jeho smrti krátkodobě pobývali další příslušníci 

rodu, namátkou třeba císařovna Alžběta (Sissi) nebo následník trůnu František Ferdinand d´Este. S jeho jménem jsme se 

pak setkali v centru města, neboť jsme si ukazovali, jak a kudy putovaly tělesné ostatky následníka a jeho manželky Žofie 

Chotkové po atentátu v Sarajevu v červnu 1914. Historický exkurz jsme zakončili na vrchu San Giusto v místní katedrále, 

která vznikla spojením původně dvou samostatných kostelů. Před odjezdem domů jsme se spolu s řadou místních ještě 

kochali výhledem na moře na mole Audace. 

Snad to nebyl výlet poslední a my ještě budeme mít příležitost uplatnit nabyté znalosti angličtiny i při dalších cestách. 

 

Exkurze studentů 1OA ve společnosti FIA ProTeam a Conteg 

Propojení teorie s praxí. 

V rámci propojení teorie s praxí absolvovali studenti 1. ročníku obchodní akademie exkurzi do dvou místních podniků. 

Navštívili společnost FIA ProTeam s.r.o., která patří do nadnárodní skupiny Storch-Ciret Group. Tato společnost sdružuje 

firmy z celého světa zabývající se vývojem, výrobou a prodejem malířského nářadí. Studenti se v zajímavé prezentaci 

seznámili s historií i současností podniku, následovala exkurze do provozu podniku s poutavým výkladem. 

Poté navštívili provoz předního výrobce řešení pro IT, datová centra, průmysl, chlazení a výdejní boxy společnost Conteg. 

V obou společnostech se setkali se vstřícností a maximální ochotou. Děkujeme. 

 

Krajské kolo Olympiády v českém jazyce 

Dne 25. dubna 2023 se konalo krajské kolo Olympiády v českém jazyce pro gymnázia a druhý stupeň základních škol. 

Soutěž proběhla on-line formou, soutěžící se tedy se svými soupeři setkali pouze před kamerou. 

Velká gratulace patří všem našim účastnicím, které se v obrovské konkurenci soutěžících z celé Vysočiny rozhodně 

neztratily. Ve starší kategorii podala vynikající výkon Veronika Kršková (3. A), která se umístila na 4. místě, Anděla 

Kožiaková (7. P) v téže kategorii obsadila krásné 9. místo. V mladší kategorii se se zapeklitými úkoly potýkala Markéta 

Soukupová (4. P), také ona uspěla a obsadila pěkné 12. místo. 

Všem soutěžícím blahopřejeme a děkujeme za vzornou reprezentaci naší školy. 

 

Německá lektorka 

Od 16.1. do 31.3. působila na naší škole německá lektorka Kira Marchetti. 

Kira je studentkou univerzity v Heidelbergu a využila možnost strávit čas před letním semestrem tady u nás. Její pobyt na 

gymnáziu zprostředkoval náš bývalý student Josef Martínek, za což mu patří velký dík. 



Kira se nám věnovala, náplň hodin připravovala podle našich přání, chtěla nám hlavně pomoci s konverzací. Pro mnohé z 

nás to byla první taková zkušenost, a proto jsme měli i obavy. Díky přístupu Kiry obavy brzy zmizely a my se dovídali 

mnoho zajímavostí z německých reálií, poznali jsme německé youtubery, poslouchali německé písničky a nakonec si 

vyzkoušeli i jazykolamy. 

Hodiny s rodilou mluvčí byly pro nás nejen zkušeností, ale i velkým zážitkem. Můžeme tedy parafrázovat slova básníka: 

„Bylo to překrásné, ale nebylo toho dost…“Doufáme, že budeme mít ještě někdy příležitost setkat se s Kirou tady u nás 

nebo třeba i v Německu. 

Terezie Kamírová 2.B 

 

Úspěchy našich kvartánů v soutěži o kyberbezpečnosti 

V pátek 14. dubna 2023 proběhlo na Krajském úřadě Kraje Vysočina vyhlášení nejúspěšnějších žáků v soutěžích 

věnovaných problematice kyberbezpečnosti. 

Nejúspěšnějšími žáky v kreativních soutěžích na téma "Digitální stopa, aneb víme, co vše o sobě zanecháváme na 

internetu?" byli mezi 155 soutěžními pracemii i naši kvartáni. V kategorii "2. stupeň ZŠ - plakát, komiks, prezentace" 

zvítězila trojice Lenka Čermáková, Hanka Korečková a Elen Havelková. V kategorii "2. stupeň ZŠ - deskové hry" obsadil 1. 

místo také náš tým z kvarty ve složení Adam Brůna, Vojta Bezstarosta, Bohouš Jonáš a Jáchym Holeček. Blahopřejeme a 

děkujeme za úspěšnou reprezentaci školy. 

Okresní kolo Olympiády v českém jazyce 

Ve dnech 3. - 4. dubna proběhla na naší škole okresní kola Olympiády v českém jazyce. 

V první kategorii (8. - 9. třídy ZŠ a odpovídající stupeň víceletých gymnázií) nás zastupovaly studentky kvarty - Ludmila 

Zíková a Markéta Soukupová. Obě děvčata mezi 29 soutěžícími uspěla velice dobře, Ludmila Zíková se umístila na 6. 

místě, Markéta Soukupová obsadila 3. místo a postupuje do krajského kola. 

Ani ve druhé kategorii naše želízka v ohni nezklamala. V konkurenci 11 studentů středních škol získala krásné 4. místo 

Anna Hostičková (3. A), Veronika Kršková (3. A) skončila na 3. místě a Anděla Kožiaková (7. P) s plným počtem bodů 

vybojovala 1. místo, Andělka a Veronika postoupily do krajského kola, které proběhne koncem dubna on-line formou. 

Všem úspěšným řešitelkám gratulujeme a postupujícím držíme palce v regionálním kole. 

 

Septima na Maltě 

O 3. březnovém týdnu se skupina studentů septimy, tedy osmiletého gymnázia, podívala na ostrovní stát ve 

Středozemním moři, Maltu. 

Poznávací zájezd zahájila naše malá skupinka přesunem do Vídně, kde se brzy ráno následujícího dne nalodila na palubu 

letadla. Pro některé ze studentů šlo dokonce o jejich první let. Vše ale proběhlo hladce a po přistání se mohlo rovnou 

vyrazit za prvními z mnoha památek, které nás v následujících 4 dnech čekaly. 

Zahájili jsme společnou prohlídkou hlavního města Vallety, jejíž úzké a křivolaké uličky nás okouzlily na první pohled. 

Naštěstí jsme se s nimi zatím nemuseli loučit, protože maltská městečka jsou takových uliček plná. Před trochou deště 

jsme se schovali na prohlídce Katedrály sv. Jana Řádu maltézských rytířů. Její bohaté zdobení a krypta na nás čekaly spolu 

s anglickým výkladem, který nám hrál ze sluchátek do uší, a my se tak dozvěděli něco více o maltézských rytířích. Podívali 

jsme se také k památníku války s největším zvonem na Maltě, a dokonce se nám podařilo potkat i autíčko Mr. Beana. 

Druhý den jsme vyrazili na menší z maltských ostrovů - Gozo. Při cestě trajektem jsme měli možnost zahlédnout i 

ostrůvek Comino, na němž se natáčelo mnoho filmů - například Hrabě Monte Cristo, nebo Trója. Na Gozu jsme se 

podívali do zátoky Dwejra, ve které ještě před pár lety stálo pověstné maltské Azurové okno. Užili jsme si krásu v tuto 



roční dobu plně zeleného ostrova a navštívili celkem nedávno postavený Dóm sv. Jiří, jehož obrovská kopule na nás 

pomrkávala přes zbytek města už při prohlídce zdejší Citadely. Ta přečkala i dobytí Turky v roce 1551 a je z ní opravdu 

krásný výhled do krajiny plné políček a dalších maltských měst. 

Třetího dne jsme se podívali do Národního akvária, kde jsme si vyslechli přednášku o zdejším odchovu a záchraně malých 

žraloků, kteří jsou po té, co trochu vyrostou, vypouštěni zpět do volné přírody. Kromě žraločích mláďat jsme měli 

možnost zahlédnout i mořské koníky, langusty či medúzy. Po náležitém pokochání maltskou mořskou faunou jsme se 

rozjeli autobusem do San Ġiljanu, kde se nachází po dlouhou dobu nejvyšší budova na Maltě, nazývaná Portomaso. Je 

vysoká 97,54 m a až do nedávna byla jedinou výškovou budovou na Maltě - to kvůli zákonu, který zakazoval stavět 

budovy vyšší než 7 pater. Dnes už tento zákon neplatí, a proto je po celé Maltě k vidění spousta jeřábů a stavební 

techniky. Vznikají tak i poněkud pozoruhodné výtvory, kdy na střechách budov starší architektury roste budova 

moderního rázu. Den jsme zakončili návratem do Valletty, kterou jsme si mohli znovu projít, pořídit nějaké suvenýry a 

pořádně si ji vychutnat. Při cestě do přístavu jsme si mohli zazpívat českou píseň s maltským pouličním umělcem a ve 

vodě v přístavu se nám podařilo zahlédnout pár volně plovoucích medúz. 

Poslední celý den, který jsme na Maltě strávili, jsme se vydali na náročnou cestu do vnitrozemí. Ve veřejné dopravě se 

nám kvůli zpožděním podařilo na cestě do města Mdiny strávit necelé dvě hodiny. Stálo to ale za to. Mdina je bývalé 

hlavní město Malty a dnes se mu přezdívá Tiché Město. Proč? Smí do něj jen pár vyvolených aut zdejších obyvatel, a tak 

jich v uličkách tohoto starého středověkého města opravdu moc nepotkáte. Předtím než jsme ale do Mdiny její hlavní 

bránou vstoupili, nás čekala ještě jedna zastávka. Nejvyšší bod Malty, útesy Dingli Cliffs. Myslím, že nebudu přehánět, 

když řeknu, že nám alespoň na kratičký okamžik všem učarovala jejich poklidná atmosféra, výhled na zelená políčka a 

moře daleko pod námi. U zdejšího stánku jsme ochutnali některé z maltských pochoutek: kávu s příměsí fenyklu, maltský 

nugát i drobný ždibíček zdejšího likéru vyráběného z opunciových fíků. 

Náš poslední čas jsme věnovali prohlídce Rotundy Nanebevzetí Panny Marie ve městě Mosta. Za druhé světové války 

prolétla střechou tohoto kostela se čtvrtou největší samonosnou kopulí na světě bomba. Naštěstí ale nevybuchla a 

nikomu z desítek přítomných se tak nic nestalo - nábožensky založení Malťané tuto událost považují za zázrak. 

Bohužel se náš čas strávený na Maltě ale nachýlil ke konci a nám nezbylo než zabalit kufry, trochu se prospat a brzy ráno 

po stejné trase, jakou jsme přijeli, vyrazit zpět domů. Společný výlet jsme si všichni užili a utužili kolektiv v naší malé 

skupince. Domů jsme si krom suvenýrů dovezli i pár nových znalostí o malé perle Středomoří - Maltě. 

Anděla Kožiaková, septima 

Místní kolo soutěže YPEF 

Studenti gymnázia se ve čtvrtek zúčastnili soutěže YPEF (Young People in European Forests). 

Všichni studenti předvedli skvělé výkony a dvě družstva se umístila na nejpřednějších pozicích. Kategorii mladších vyhrálo 

družstvo ve složení Elen Havelková, Eliška Lisová a Tamara Rosmanová ze 4. P a v kategorii starších prvenství obhájilo 

družstvo 3. A ve složení Michaela Pípalová, Pavel Prchal a Lukáš Záruba. Všem zapojeným děkujeme a vítězným týmům 

přejeme úspěchy v regionálním kole v Brně. 

 

Ceny města Pelhřimova 

Gratulujeme našim studentům Patriku Svobodovi a Štěpánu Sedlákovi, kteří získali cenu města Pelhřimova. 

Oba studenti byli nominováni Gymnáziem a Obchodní akademií Pelhřimov za výborné studijní výsledky. 

Dále gratulujeme naší studentce Karolíně Matějů, která obdržela Cenu Křesadlo od Dobrovolnického centra regionu 

Pelhřimov za dobrovolnickou činnost. 

Máme radost, že se v našich řadách objevují takové osobnosti. 

 



Vídeň a Drážďany s vánoční atmosférou 

Začátkem prosince se dvě skupiny studentů gymnázia vydaly za poznáním Vídně a Drážďan. 

Na programu výletů byly jak nejvýznamnější stavební památky obou měst, tak muzea a galerie. Mezi jednotlivými body 

programu studenti zavítali i na adventní trhy, kde si užívali předvánoční atmosféru. 

 

Mezinárodní Junior náboj 

Studenti kvarty dosáhli vynikajících výsledků v matematicko-fyzikální soutěži. 

V pátek 25. listopadu 2022 se dva čtyřčlenné týmy kvarty zúčastnily mezinárodní soutěže Junior náboj, která spočívá v 

řešení matematických a fyzikálních úloh. Soutěž probíhá v některých zemích prezenčně, v některých formou online – vše 

ve stejném čase a za jinak stejných podmínek. 

V letošním roce se soutěž uskutečnila v osmi zemích (Česko, Slovensko, Polsko, Chorvatsko, Belgie, Nizozemí, Francie a 

Španělsko) za účasti 1 392 družstev, z toho v České republice 271 družstvo soutěžilo prezenčně na 17 místech. 

Naši mladí kvartáni se utkali se svými vrstevníky v Třebíči, kam se dostavilo 13 týmů. Družstvo ve složení Adam Brůna, 

Bohumil Jonáš, František Lavický a Antonín Trnka v Třebíči zvítězilo, v České republice obsadilo 3. místo a mezinárodně 7. 

místo. Družstvo ve složení Alena Kynčlová, Kristýna Nováková, Ludmila Zíková a Magda Zvěřinová získalo v Třebíči 9. 

místo, v České republice 188. místo a mezinárodně 652. místo. 

Oba týmy si soutěž společně užily, všem členům patří uznání za přípravu, plné nasazení a skvělé výsledky. 

 

Kaple známá, neznámá 

Ve středu 2. 11. a v pátek 4. 11. navštívily dvě třídy nižšího gymnázia hrad Kámen, kde se zúčastnily projektu 

financovaného Evropskou unií. 

Studenti vyslechli zajímavou přednášku doplněnou ukázkami kostelů a kaplí z různých historických období. Tématem 

nebylo pouze architektonické řešení staveb, ale také účelnost a význam těchto míst pro lidské společenství. Cílem 

projektu bylo také seznámit studenty s prací restaurátorů. Sami si mohli vytvořit fresku, sgrafito nebo si vyzkoušet 

techniku zlacení. Přidanou hodnotou celé akce bylo setkání se zajímavými lidmi, kteří svému oboru rozumějí a dokáží ho 

přiblížit i ostatním. 

 

Stáž ve Francii 

Studenti gymnázia se účastnili projektu ESD - Education for sustainable development. 

Naše dobrodružství jsme započali v pondělí v 5:15 na autobusovém nádraží cestou na letiště. Náš let proběhl v pořádku a 

po příletu jsme strávili několik hodin v malebné Paříži. S 20 kilometry v nohách na nás čekal rychlík směr cílová destinace 

– Remeš. Hned na nádraží nás přivítal francouzský učitel a my, po cestě na ubytování, měli poprvé možnost spatřit krásně 

osvícenou katedrálu Notre Dame. Po příchodu na hotel jsme všichni vyčerpání ulehli do postelí.  

V úterý ráno proběhlo seznámení se zahraničními studenty z Finska, Rakouska a Francie. Poté jsme se, ostatně jako každý 

den, naobědvali ve školní kantýně. Hlavní náplní odpoledního programu byly laboratorní práce a návštěva oblasti 

Champagne, kde se nám naskytla příležitost nakouknout do zákulisí výroby pravého šampaňského.  

Třetí den proběhl ve znamení různých prohlídek: Evropského centra pro biotechnologii a bioekonomii, technické části 

města Pomacle a historické části města Remeš s prohlídkou již zmiňované katedrály.  

Poslední den proběhla přednáška na téma Francouzský školský systém a následně jsme ve skupinách shrnuli, pomocí 

prezentace nebo hry Kahoot, naše výsledky úterní laboratorní práce. Večer jsme v rámci projektu byli pozváni do tradiční 



francouzské restaurace na večeři o třech chodech.  

V pátek jsme se bohužel museli rozloučit nejen s nádhernou Remeší, ale i se spoustou skvělých lidí, které jsme zde měli 

to štěstí poznat a následovala cesta domů. 

 

Perličky ze Švýcarska 

Hned na samém začátku školního roku se skupina gymnazistů vydala na poznávací zájezd do Švýcarska. 

Vybíráme několik postřehů z pera studentů: 

Švýcarsko zcela splnilo mé očekávání, možná ho i převýšilo. Prostředí hor bylo jako z pohádky. Kdyby mi někdo ukázal 

fotku se dvěma vodopády najednou padajícími z horské stěny nad jasně zelenými lesy a loukami, tak bych mu snad ani 

nevěřila, nevidět to na vlastní oči… 

Vyjet zubačkou na Kleine Scheidegg bylo to nejkrásnější, co jsme mohli zažít. Neopomenutelným zážitkem jsou i všechna 

jezera a vodopády, které jsme viděli. 

Nejkrásnější je, že kamkoliv jdete, tam je to nádherné… 

Musím říct, že mě zaujaly krávy vysoko v horách…. Chtěli jsme si je pohladit, ale protože jsme se jich báli víc, než ony nás, 

tak nám trvalo poměrně dlouho, než jsme se k tomu vůbec odvážili…nakonec mám s nimi skvělé fotky… 

Líbila se mi prohlídka v čokoládovně a sýrárně a celkově procházky ve městech byly krásné… 

Nejhezčí byla čokoládovna a Montreux. 

Z měst mě více zaujal Luzern, ale Bern je taky hezký. 

Panovala přátelská atmosféra, počasí vyšlo nádherně, náročný, ale různorodý a zajímavý program. Díky tomu, že jsme 

neměli téměř přístup k internetu, jsme se lépe poznali a výlet si více užili. 

Bylo to skvělé, škoda, že ne delší. 

Hnedka bych si to zopakovala. 

Po návštěvě zdejších měst se stalo mým přáním tu jednou studovat. 

 

Naučné a seznamovací Chaloupky 

V září - jak je to v naší škole zvykem - jsme odjeli na Chaloupky. 

Jedná se o ekologické středisko, ležící na rozhraní Jihlavska a Třebíčska. Od 19. do 23. září tam pobývala celá naše třída 

prima, dohlížely na nás paní učitelky Hartmanová a Kratochvílová a pestrý program pro nás připravili instruktoři z 

tamějšího střediska. Moc se nám líbilo třeba lovení různých vodních živočichů v místním jezírku, měření stromů, hra na 

architekta a zvláště noční hra. Zpestřením byla možnost ranního krmení domácích zvířátek. Jedinou pihou na kráse byla 

kvalita obědů, ale přesto jsme si pobyt užili, odnesli si skvělé zážitky a blíže se poznali. Jeli bychom znovu. 

 

TALENTI 1. ROČNÍKŮ-ZAV JIHLAVA 

Úspěch týmu OA. 

Studenti 1. ročníku obchodní akademie se dne 30. května 2023 zúčastnili oblastního kola soutěže ve zpracování textů. 20. 

ročník soutěže TALENTI 1. ROČNÍKŮ-ZAV JIHLAVA proběhl na Obchodní akademii v Jihlavě. Garantem soutěže byla 

mistryně světa v psaní všemi deseti a držitelka světového rekordu Ing. Helena Zaviačičová. 



Soutěžního klání se zúčastnilo 53 studentů z 12 škol. Kromě tradičních škol z Vysočiny přijeli studenti např. z Domažlic, 

Českých Budějovic či Uherského Hradiště. 

V nabité konkureci 20. ročníku tradičního klání se tým OA umístil na krásném 5. místě. 

Gratulujeme! 

 

Třeťáci a podnikání trochu jinak 

Studenti z OA si procvičili obchodní angličtinu. 

Ve středu 10. května 2023 dorazili na obchodní akademii za studenty třetího ročníku zahraniční dobrovolníci z 

pelhřimovské Hodiny H. Klara a Felix, vysokoškolští studenti z Polska a Španělska, si pro naše studenty připravili workshop 

vedený v anglickém jazyce na téma „Entrepreneurship for Entrepreneurs and as Competence“, tedy způsobilost k 

podnikání. 

Během workshopu si naši studenti vyzkoušeli týmovou práci v tzv. marshmallow challenge, kdy cílem bylo postavit co 

nejvyšší věž ze špaget, která musela ještě vydržet tíhu pěnového bonbonu. Zdánlivě jednoduchý úkol se nakonec stal 

velkou výzvou, kterou zdolala jen jedna skupina studentů. 

Ve druhé části workshopu studenti v malých týmech zakládali vlastní živnost a zamýšleli se nad nejrůznějšími aspekty - 

čím by byl jejich podnik výjimečný, co by pro své podnikání potřebovali, na koho by převážně cílili, jak by se propagovali 

atd. Nakonec museli své nápady odprezentovat a my se tak seznámili s koncepty na palačinkárnu, osobní ochranku nebo 

azyl pro opuštěné kočičí kamarády. 

Workshop byl pro studenty příjemným zpestřením, procvičili si obchodní angličtinu a díky zajímavým aktivitám nahlédli 

na podnikání zase z trochu jiné stránky. Děkujeme Klaře a Felixovi a budeme se těšit na další spolupráci s Hodinou H. 

 

Dny poskytovatelů sociálních služeb 

Studenti 2.OA pomáhali nemobilním klientům Domova pro seniory. 

Ve středu 27. června 2023 se uskutečnil další ročník Dne poskytovatelů socialnich služeb. V jeho rámci umožnili studenti 

2.OA nemobilním klientům Domova pro seniory v Pelhřimově jeho návštěvu. Mnozí z nich se na Masarykovo náměstí 

podívali po dlouhé době. 

 

Celostátní kolo soutěže Ekonomický tým 

13 tříčlenných týmů ze všech krajů ČR absolvovalo během dvou dnů tři disciplíny. 

Ve dnech 14.-15. 11. 2022 jsme se zúčastnili celostátního kola soutěže Ekonomický tým 2022 v Havlíčkově Brodě. 

První den nás čekalo zahájení a poté jsme absolvovaly soutěžní disciplínu Projektová práce, kdy v časovém limitu 300 

minut jsme měli zpracovat marketingovou studii na téma „Komunikační kampaň naší školy“. 

Následující den nás čekaly dvě disciplíny - osmdesátiminutový test, v němž 80 otázek otestovalo naše znalosti z 

podnikání, lidských zdrojů, dlouhodobého majetku, financování, finančních trhů, zásobování, práva a informačních 

technologií. Druhou disciplínou tohoto dne byla prezentace na zadané téma, téma jsme dostali k dispozici až na začátku 

třicetiminutového limitu na přípravu. Letošní téma znělo „Otázka pro finančního proradce: Jak naložíte v současné době 

s dědictvím 1,500.000,– Kč?“ 

Náš tým obsadil celkově 13. místo. 



Děkujeme studentům pořádající školy za pohoštění a organizaci. 

Radka K., Tomáš V., Jiří V., studenti 4L OA Pelhřimov 

 

Židovství napříč časem 

Beseda s paní RNDr. Michaelou Vidlákovou, bývalou vězenkyní z koncentračního tábora v Terezíně. 

Ve čtvrtek 15. prosince 2022 měli žáci tříd 1. a 3. ročníku obchodní akademie zcela unikátní možnost zúčastnit se 

přednášky a besedy s paní RNDr. Michaelou Vidlákovou, bývalou vězenkyní z koncentračního tábora v Terezíně. 

V době, kdy se celý svět připravuje na šťastné a veselé Vánoce, si paní Vidláková připomíná chvíle, kdy před osmdesáti 

lety se svými rodiči právě o vánočních svátcích přijela do Terezína s transportem dalších stovek českých Židů. V lednu 

1943 většina transportu pokračovala do Osvětimi a jenom shodou šťastných náhod její rodina zůstala v Terezině až do 

konce války. 

Vzpomínky paní Vidlákové na děsivé roky jsou plné nezdolného optimismu, který jí pomohl přežít. Přestože mluví o velmi 

negativních zážitcích, její vyprávění je natolik sugestivní, že v plné aule bylo naprosté ticho a přítomní studenti s velkým 

zájmem poslouchali a sledovali prezentaci. Po skončení prezentace se rozproudila diskuze a můžeme jenom litovat, že na 

ni nebyl dostatek času, studenti opravdu projevili značný zájem o další informace. 

 

Čtyřdenní praxe žáků na Městském úřadě v Pelhřimově 

Praxe očima studentky 2OA 

Naše čtyřdenní praxe začala v úterý 16. května 2023 v 8:00 h před Městským úřadem v Pelhřimově. Na úřadě jsme se po 

skupinách rozdělili do příslušných odborů, kam jsme na tento den byli přiřazeni. Naše pětičlenná skupina zamířila na 

odbor sociálních věcí, kde nás přivítala paní Sládková a následně nám vysvětlila, co se na tomto odboru dělá. Poté nás 

zavedla za dvěma sociálníma pracovnicemi, které nás měli pro tento den na starost. Rozebírali jsme s nimi příklady z 

praxí. Dozvěděli jsme se, že na tomto odboru se hájí zájmy dětí a mládeže, ale také pomoc dospělým v tíživé životní 

situaci. 

Co je to OSPOD? 

OSPOD, neboli Orgán sociálně-právní ochrany dětí, se stará o to, aby děti a mladiství vyrůstali v příjemném a vhodném 

prostředí, hájí jejich práva u soudu a mnoho dalších. Když dítě nevyrůstá ve vhodných podmínkách, existuje tzv. 

přechodná pěstounská péče, to znamená, že je dítě umístěno k příbuzným, k širší rodině proto, aby bylo na prostředí 

zvyklé a bylo mu příjemné. Přechodná pěstounská péče je nejdéle na 1 rok. 

Dále jsme se dozvěděli, že pokud se člověk dostane do obtížné životní situace, např. do finančních problémů, sociální 

pracovnice se mu pokusí sehnat bydlení např. v azylovém domě. Pracovníci z odboru sociálních věcí chodí na kontroly, 

zda člověk dodržuje všechna pravidla v domě apod. 

Ve středu jsme navštívili oddělení správních činností na odboru vnitřních věcí. Prostudovali jsme si zákon o cestovních 

dokladech a získali informace o tom, jak probíhá zpracování a vyzvednutí cestovního pasu. 

Ve čtvrtek jsme zamířili na obecní živnostenský úřad, kde nám pracovnice živnostenského úřadu vysvětlovaly, co se 

vlastně na živnostenském úřadě dělá. Dostali jsme za úkol řadit složky podle abecedy tak, aby všechno bylo srovnané za 

sebou tak jak má, a nebyl v tom zbytečný zmatek. 

Pátek jsme zahájili prohlídkou provozních prostor Divadla Lubomíra Lipského, kina Vesmír a KD Máj na malé i velké scéně. 

Poté jsme navštívili DDM, kde jsme viděli klubovny pro dětské kroužky. Naše praxe pokračovala na úřadě (odboru 

školství, kultury a tělovýchovy), kde jsme si povídali o rozpočtu města, jaké má město výdaje a co kolik stojí, na kolik 



vyjde provoz škol, kulturních a sportovních zařízení, o jaké přestavby sportovních zařízení se uvažuje, co je již 

rozpracované a jaké jsou s tím problémy. 

Tímto byla naše praxe na Městském úřadě v Pelhřimově u konce, byl to zajímavě strávený týden, který nám určitě přinesl 

dost užitečných informací i zkušeností, které se nám v budoucnu budou hodit. 

 

Hedvábnou stezkou s Martinem Půlpánem 

První Čech, který pěšky a stopem zdolal proslulou Hedvábnou stezku. 

Ve stopách dávných karavan kráčeli studenti Obchodní akademie při přednášce cestovatele a dobrodruha Martina 

Půlpána. Ten si před čtyřmi lety sbalil malý batůžek a vydal se sám na cestu do neznáma. A přestože jeho cestovatelské 

heslo zní: „Nejlepší plán je žádný plán,“ stal se vůbec prvním Čechem, který pěšky a stopem zdolal proslulou Hedvábnou 

stezku. O svém putování z Turecka přes Irán, Kavkaz, Kaspické moře a pohoří Pamír až na konec Hedvábné stezky, do 

čínského císařského města Xian, vyprávěl Martin tak vtipně a poutavě, že už teď připravujeme druhé setkání a povídání, 

tentokrát o nejlidnatější zemi světa, Číně. 

 

Druháci z lycea zpříjemňovali dopoledne pelhřimovským seniorům 

Studenti druhého ročníku ekonomického lycea se zaměřením na sociální činnost zpříjemňovali v minulém týdnu 

společnost pelhřimovským seniorům. 

V úterý 13. června pomáhali studenti v Domově pro seniory Pelhřimov organizovat olympiádu pro tamní klienty. Ti 

obcházeli jednotlivá stanoviště a za pomoci našich studentů např. doplňovali známé české písničky nebo pořekadla, 

sráželi kuželky, třídili předměty podle tvarů a barev nebo spojovali barevné domino. 

Ve středu 14. června studenti pomáhali s organizací další seniorské olympiády, tentokrát se ale jednalo o akci 

pelhřimovské Hodiny H, která zastřešuje projekt SeniorPoint. Šestičlenné týmy seniorů v Městských sadech soutěžili např. 

ve slalomu, házení šipek, přenášení míčku na čajové lžičce nebo stavění pyramidy z kelímků. 

Naši studenti si obě dopoledne strávená se seniory moc užili. Děkujeme Domovu pro seniory Pelhřimov a Hodině H, že 

jsme se mohli zapojit a vykouzlit tak úsměvy na spoustě tvářích. 

 

¡Viva Barcelona! 

Na konci března se skupina studentů gymnázia a obchodní akademie vydala na poznávací zájezd do Španělska. 

Nejprve jsme se zastavili v Monaku, prohlédli si knížecí palác, oceánografické muzeum, prošli se po malebných 

monackých uličkách a obdivovali luxusní plachetnice zakotvené v přístavu. 

Poté jsme už konečně přejeli přes hranice a přivítalo nás slunné Španělsko. V městečku Figueres jsme navštívili muzeum 

Salvadora Dalího a v Cadaqués si odpočinuli na pláži. 

Další dny jsme již věnovali objevování nejzajímavějších míst, ať přímo ze samotné Barcelony, nebo z jejího okolí. Měli 

jsme možnost užít si pohled na město z blízkého kopce Tibidabo, a krásné výhledy nás překvapily také na hoře 

Montserrat, kde jsme si prohlédli i stejnojmenný klášter. V Gironě nás čekala procházka po hradbách a nádherná 

katedrála. 

Přímo v Barceloně jsme navštívili Park Güell, gotickou čtvrť a někteří zájemci zvládli i návštěvu fotbalového stadionu 

Camp Nou. Samozřejmě v našem programu nemohla chybět Sagrada Família, která je nejvýznamější stavbou slavného 

katalánského architekta Antonia Gaudího, a jeho další díla, jako je La Pedrera nebo Casa Batlló. 



Kromě památek jsme si mohli naplno užít také španělskou gastronomii, někteří z nás ochutnali paellu, mořské plody, 

avšak nejvíce zachutnalo sladké, převážně tzv. xuixos. 

Celkově to byl moc pěkný týden plný zážitků, který se nesl v duchu pohodové atmosféry, což ostatně ke Španělsku 

neodmyslitelně patří. 

 

Studenti Obchodní akademie účastníky mezinárodního projektu 

Kulturou proti antisemitismu. 

Projektu se ve dnech 13. – 16. dubna 2024 zúčastnili žáci středních škol z ČR, Slovenské republiky a Německa. Jeho 

součástí byl program nabitý zážitky – účast na Pochodu dobré vůle, kulturní program ve Valdštejnské zahradě, plavba lodí 

po Vltavě a celodenní návštěva Terezína. Za nejdůležitější součást, alespoň pro nás, považujeme přehlídku studentských 

prací na předem zadané téma, letos: Útěky z koncentračních táborů a pomoc nežidovského obyvatelstva. Většina škol 

předvedla power pointové prezentace na téma skutečných útěků. Práce studentů OA byla založena na zcela fiktivním 

příběhu ve formě animovaného filmu. Všichni přítomní se shodli na tom, že to byla práce výjimečná a nápaditá, několik 

přítomných učitelů požádalo o poskytnutí filmu pro výukové účely. 

První nápad se zrodil v okamžiku návštěvy prezidenta ČR Petra Pavla v Základní škole Pelhřimov, Komenského 1326. Jako 

dárek dostal prezidentský pár drobné dřevěné figurky, které měly znázorňovat prezidenta i jeho ženu. Podobné figurky, 

oblečené do civilních šatů i do německých uniforem, vyrobily děti ze ZŠ i pro potřeby projektu a pomohly i s tvorbou 

kulis. Vznikl scénář s názvem Pavlovo dilema, studenti 3. OA vyrobili kulisy a s pomocí figurek začali v hodinách 

multimedií točit film. Práce je natolik zaujala, že neváhali zůstat ve škole i odpoledne a práci na filmu natahovali až do 

večerních hodin. A že té práce bylo hodně: natočit, sestříhat, namluvit dialogy, přeložit je do angličtiny a opatřit film 

titulky. Jednotlivé úseky děje končí vždy dilematem. O tom, jak bude děj pokračovat dál, rozhodují diváci. 

Čtyřměsíční práce na filmu byla vzorovou ukázkou využití mezipředmětových vztahů. Studenti propojili své znalosti z 

několika předmětů – výpočetní techniky, multimédií, dějepisu, českého a anglického jazyka a při výrobě kulis i výtvarné 

výchovy a pracovního vyučování, kterými se zabývali naposledy na základní škole. Zapojení dětí ze ZŠ bylo nenápadnou a 

přirozenou formou inkluze. Děti se také staly prvními diváky hotového filmu a měly možnost rozhodovat o osudech 

hlavní postavy. 

 

Návštěva z velvyslanectví USA na obchodní akademii 

Zajímavé povídání s panem Jonathanem Reedem. 

Dne 13.3.2024 navštívil naši školu na pozvání vyučující anglického jazyka a konverzace v anglickém jazyce PhDr. Zdenky 

Machačové třetí nejvýznamnější zaměstnanec Velvyslanectví USA v Praze - pan Jonathan Reed, administrativní poradce 

velvyslance pro management. Besedy s americkým diplomatem, která se konala v průběhu vyučování, se zúčastnili 

studenti 4. ročníku obchodní akademie, skupina 3OA1 a několik zájemců z 3L. 

Pan Reed si připravil poutavou prezentaci o struktuře, fungování a úkolech zastupitelských úřadů USA ve světě. Druhou 

část akce tvořila beseda, v níž diplomat ochotně zodpovídal rozličné dotazy, se kterými se na něj mnozí studenti obraceli. 

Na fóru zazněly předem připravené otázky i spontánní dotazy, které vyplynuly z kontextu a situace. Dotazy se týkaly 

zejména jeho profesní kariéry jako diplomata, jeho vztahu k rodné zemi, jakož i k zemím, ve kterých v rámci své činnosti 

člena diplomatických sborů působil, a samozřejmě i jeho vztahu k České republice, české kultuře a jazyku, ideálního 

fungování státu apod. 

Naši studenti ocenili nezvyklou ochotu amerického diplomata přijet na naši školu, hovořit o svém povolání a odpovídat 

na leckdy i všetečné otázky. Uvítali též příležitost slyšet autentickou formální, přísně spisovnou americkou angličtinu. 

Besedu hodnotili jako velmi zajímavou a přínosnou, osobnost i vystupování amerického diplomata jako mimořádně 

charismatické. 



 

Propojení teorie s praxí 

Dvoutýdenní odborná praxe žáků 3. ročníku OA 

Žáci 3. ročníku oboru obchodní akademie i ekonomické lyceum vykonávají ve třetím ročníku odbornou praxi. Cílem praxe 

je seznámení žáků s reálnými podnikatelskými subjekty a úřady a získání představy o svém budoucím povolání a o 

nárocích, které na ně budou kladeny. 

Žáci vykonávají praxi v obchodních společnostech, neziskových organizacích, na úřadech i u živnostníků. 

Na závěr odborné praxe žáci vypracují zprávu, s jejímž obsahem i rozsahem jsou seznámeni před nástupem na odbornou 

praxi. Přílohou zprávy je hodnocení zodpovědného pracovníka organizace, která praxi zajistila a záznam o průběhu praxe. 

Praxe mi dala spoustu nových zkušeností a informací. Poznala jsem, jak takový podnik funguje a jak vypadá práce účetní. 

Využila jsem poznatky, které jsem se naučila ve škole. Především práci s Wordem a Excelem a učivo z ekonomiky a 

účetnictví. Důležitou součástí práce účetní je kontrola, jak čísel účtů, kam posíláme peníze, tak částek či čísel faktur. 

Naučila jsem se zapisovat faktury do účetního systému, zaúčtovávat faktury, bankovní výpisy či pokladní doklady. Celkově 

hodnotím praxi pozitivně a umím si představit v budoucnu na takovém místě pracovat. 

Jelikož mám zaměření sociální činnost, rozhodla jsem se, že si vyberu i praxi která bude zaměřená spíše tímto směrem. 

Proto jsem šla do Mateřské školy v Nové Včelnice a nemohla bych být více spokojená. Skoro všechny paní učitelky byly 

moc milé a vše mi ochotně ukazovaly a zodpovídaly mé dotazy. Paní ředitelka byla také moc hodná a vyšla mi vždy vstříc 

a na všem jsme se dohodly. Nejvíce mě tam ale samozřejmě nadchla práce s dětmi, a to tak moc, že se pravděpodobně v 

budoucnu vydám tímto směrem. Moc mě to bavilo a myslím, že mi to i šlo. Čtrnácti denní praxi jsem si tedy moc užila. 

Na praxi se mi líbilo, spolupracovníci byli velmi vstřícní a vše mi podrobně vysvětlili, někdy i opakovaně. Myslím, že si z 

praxe odnáším spoustu potřebných informací a především zkušeností, které se mi budou hodit do budoucna. Náplň 

práce pro mne byla zajímavá, i když v nějakých chvílích i obtížná, proto jsem se s kolegy často radila. 

Svou praxi bych zhodnotila kladně. Přiučila jsem se novým věcem v účetnictví a také zkusila doopravdy účtovat. Ze 

začátku to bylo složité na pochopení, ale po čase mi to šlo lépe. Asi se tomuto oboru věnovat v budoucnu nebudu, ale 

byla to super příležitost zkusit si to. 

 

Čtvrťáci z obchodky poznávali Prahu v anglickém jazyce 

Studenti měli možnost zažít historickou Prahu i z trochu jiné perspektivy. 

Studenti maturitního ročníku obchodní akademie a ekonomického lycea vyrazili v úterý 17. října na exkurzi, během níž 

poznávali krásy našeho hlavního města za doprovodu profesionálních průvodkyň, které si pro ně připravily výklad v 

anglickém jazyce. 

Během první komentované prohlídky jsme si prošli část Královské cesty. Začali jsme u Obecního domu a pokračovali k 

Prašné bráně, Celetnou ulicí, Staroměstským náměstím, Karlovou ulicí, Křižovnickým náměstím, přes Karlův most a 

nakonec k Malostranské mostecké věži. 

Následovala hodinová vyhlídková plavba po Vltavě, díky které jsme měli možnost zažít historickou Prahu z trochu jiné 

perspektivy. Zatímco jsme pluli nejen pod Karlovým, ale i Mánesovým, Čechovým nebo Štefánikovým mostem, anglický 

audio komentář rozléhající se palubou nám zprostředkovával informace o okolí. 

Odpoledne jsme si užili druhou komentovanou prohlídku, tentokrát šlo o exteriéry Pražského hradu a jeho okolí. Prošli 

jsme si Jižní zahrady Pražského hradu a obdivovali baziliku sv. Jiří, Starý královský palác nebo katedrálu sv. Víta, Václava a 

Vojtěcha, kterou jsme si prohlédli i zevnitř. Ujít jsme si nenechali ani Valdštejnskou zahradu. 



Děkujeme průvodkyním paní Miloslavě Nevolové a paní Evě Kupr z organizace Prague City Tourism. Exkurze se mohla 

uskutečnit díky dotačnímu programu financovanému Evropskou Unií s názvem „Vzdělání je klíč“, který je součástí 

Operačního programu Jan Amos Komenský (OP JAK). 

 

1. EL zdraví z Lipnice! 

Tři dny nabité kreativními aktivitami. 

Právě jsme se vrátili z adaptačního kurzu v Lipnici nad Sázavou. Užili jsme si tři dny nabité kreativními aktivitami, 

tradičním i netradičním sportovním zápolením a seznamovacími hrami. Nutno podotknout, že hlavně někteří chlapci měli 

ze začátku ve jménech svých nových spolužaček ještě pěkný hokej. 

Díky počasí jsme si příchod podzimu do lipnického podhradí užili ve všech jeho podobách. :) 

 

Adaptační kurz třídy 1OA obchodní akademie 

Obavy, očekávání, neznámo… 

Datum – 5. září 2022 ráno 

Cesta tam – autobusem do Radostovic, odtud pěšky na místo určení, cestou jsme museli plnit celou řadu úkolů 

Místo – areál Kamenosochařského střediska Lipnice nad Sázavou 

Účastníci – žáci 1OA a jejich učitelé 

Nálada – obavy, očekávání, neznámo… Tak nějak vypadal začátek našeho adaptačního kurzu. 

Po příchodu na místo určení pak probíhaly další aktivity, které nás provázely téměř nepřetržitě po celou dobu pobytu. 

Není divu, úkolem adaptačního kurzu bylo seznámit se a stmelit kolektiv. 

Cesta zpět - 7. září 2022 

 

Vzdělávací program Finanční gramotnost na OA 

Studenti 2. ročníku OA zjišťovali, jak se orientují ve světě financí. 

Ve čtvrtek 25. 5. 2023 se studenti druhého ročníku OA zúčastnili vzdělávacího programu Finanční gramotnost, který se 

uskutečnil ve spolupráci s Charitou Pelhřimov a byl finančně podpořen Zdravým městem Pelhřimov. 

 

Exkurze nejen za knížkami 

Prváci z obchodní akademie navštívili knihovnu. 

Do Městské knihovny to máme ze školy doslova pár kroků, a tak jsme se s 1. OA vydali na návštěvu. Děkujeme všem, 

kteří se nám v jednotlivých odděleních věnovali, abychom zjistili, že služby knihovny nejsou jen o půjčování knížek. 

 

Žáci z obchodky poznávali Švýcarsko 

Kromě zážitků si odvezli i spoustu suvenýrů, sýra a čokolád. 



V termínu 1.-6. 10. 2023 se žáci naší školy zúčastnili poznávacího zájezdu do Švýcarska. Na zájezd se přihlásilo celkem 43 

studentů 2.-4. ročníku, kteří měli možnost poznat přírodní krásy i kulturní zajímavosti této nádherné země. Ubytováni byli 

v horské vesnici Lauterbrunnen pod nejvyšším vodopádem Švýcarska Staubbachfall. 

První den studenti ještě před příjezdem na ubytování navštívili město Konstanz (Kostnice), ležící na německo-švýcarské 

hranice, kde by roku 1415 upálen mistr Jan Hus. Místo události připomíná památný Husův kámen. Ve městě je k vidění i 

dům, kde se konal koncil s Husem či Husův dům, kde Hus v době konání koncilu bydlel. Odsud jsme zamířili již do 

Švýcarska, do města Schaffhausen, kde se nachází nádherný Rýnský vodopád - Nejmohutnější vodopád 

svého druhu v Evropě. Poté jsme se přesunuli do hlavního města Švýcarska Bernu, jehož historické centrum je památkou 

UNESCO. Pak již následoval příjezd na ubytování a večeře. 

Druhý den byl věnován vysokohorské turistice. Nejprve jsme vyjeli alpskou ozubenou drahou do průsmyku Kleine 

Scheidegg (2.061 m.n.m), který leží pod známou horou Eiger, odkud jsme se pěšky vydali do známého lyžařského 

střediska Wengenu. Urazili jsme pěšky cca. 10 km a poté se ještě přesunuli zubačkou z Wengunu zpět do 

Lauterbrunnenu, kde jsme byli ubytováni. Celý den nás provázelo nádherné počasí, pro vysokohorskou turistiku jako 

stvořené. 

Třetí den nás čekal výlet na jihozápad Švýcarska k Ženevskému jezeru, kde jsme navštívili města Montreux (známé sochou 

zpěváka Freddie Mercuryho), Vevey (Alimentárium – muzeum zdravé výživy) a poté se přesunuli do čokoládovny firmy 

Nestlé v městečku Brock, kde si studenti nakoupili bohaté zásoby pravé švýcarské čokolády. Ani sýrárna ve městě 

Gruyéres studenty rozhodně nezklamala, jelikož zdejší sýr je pravděpodobně druhým nejznámějším švýcarským sýrem po 

ementálu. 

Poslední den jsme se po snídani vydali pěšky k Trümmelbachfälle, což jsou vodopády vyhloubené ve skalách přírodními 

silami. Po návratu už následoval odjezd autobusem směrem do Luzernu – města označovaného jako klenot Švýcarska, 

známého především středověkým dřevěným Kapličkovým mostem (Kappelbrücke). Po Luzernu následoval již přesun do 

hl. města Lichtenštejnska Vaduzu, kde studenti mohli obdivovat knížecí zámek a nakoupit poslední suvenýry za zbývající 

švýcarské franky. Pak už následoval pouze noční přejezd autobusem přes Německo zpět do ČR. 

Studenti OA si zájezd do Švýcarska bezesporu náležitě užili, jelikož navštívili ta nejkrásnější místa této země za 

nádherného počasí a mohli si domů odvézt kromě zážitků i spoustu suvenýrů, sýra a čokolády! 

 

Praxe studentů 4. ročníku ekonomického lycea 

"Nejvíc se mi líbily tančící rozinky" 

V pátek 2. prosince jsme přivítali v prostorách laboratoří Gymnázia a Obchodní akademie Pelhřimov žáky ze Základní 

školy speciální Pelhřimov, aby si společně se studenty 4. ročníku ekonomického lycea vyzkoušeli několik chemických 

pokusů a v biologické laboratoři práci s mikroskopem. 

 

Celostátní soutěž v účetnictví MÁ DÁTI DAL 

Ve Znojmě soutěžilo nejlepších 100 studentů z 52 škol z celé České republiky. 

Ve dnech 25. a 26. 1. 2023 se studenti 4. B Matouš Svatek a Kateřina Rutschová zúčastnili 16. ročníku celostátní soutěže 

MÁ DÁTI DAL ve Znojmě. 

Celostátnímu kolu předcházelo semifinálové on-line kolo, kterého se zúčastnilo celkem 294 studentů z celé ČR. Do 

finálového kola postoupilo celkem 100 nejlepších studentů. 

V celostátním kole se pak na pěkném 35. místě umístil Matouš Svanatek a na 45. místě Kateřina Rutschová. 



Soutěž byla organizována, stejně jako v minulých ročnících, ve dvou soutěžních dnech. První den se uskutečnila tzv. 

„certifikovaná část“, kdy studenti účtovali příklady z jednotlivých oblastí a celkem mohli získat 100 bodů. Tato část trvala 

4 hodiny. Studenti, kteří získali 60 a více bodů, obdrží osvědčení o úspěšném vykonání certifikační zkoušky z účetnictví. 

Druhý den soutěže čekal studenty elektronický test, který obsahoval 100 znalostních otázek (celkem mohli získat 50 

bodů). Tato část trvala 90 minut. 

Oběma soutěžícím děkujeme za vzornou reprezentaci školy a blahopřejeme! 

 

Studenti 3. ročníku OA si vyzkoušeli práci novináře 

V hodinách češtiny vytvořili tři studentské časopisy. 

Studenti 3. ročníku obchodní akademie si v hodinách češtiny vyzkoušeli práci novináře. Třída se rozdělila na tři redakce a 

ty vytvořily zcela samostatně tři různé studentské časopisy od vymyšlení titulu, zpracování obsahu až po grafickou 

úpravu. Žáci tak propojili své znalosti z hodin českého jazyka a výpočetní techniky. 

 

Vynikající úspěch studentů 4AB obchodní akademie 

1. místo v soutěži "Účtování versus účetnictví". 

Dne 11. ledna 2023 uspořádala Vysoká škola polytechnická Jihlava, Katedra ekonomických studií, 9. ročník soutěže 

„Účtování versus účetnictví“ pro studenty čtvrtých ročníků středních odborných škol. 

Soutěž je organizována týmově. Každý tým tvoří 3 studenti, kteří se podílejí na řešení odborného testu zaměřeného na 

problematiku účetnictví. Studenti si tak mohli otestovat své účetní znalosti a dovednosti a využít dosavadní odborné 

zkušenosti a porovnat je se svými protihráči z jiných středních škol. Naši školu reprezentovaly 2 týmy. 

Tým ve složení Kateřina Rutschová, Vít Paulík, Matouš Svatek zvítězil. 

Nádherné 5. místo (z celkového počtu 25 týmů) obsadil druhý tým ve šložení Vojtěch Krupička, Karolína Bundová, Petr 

Šima. 

Blahopřejeme a děkujeme za úspěšnou reprezentaci školy. 

 

Subterra Cup 

Florbalový turnaj. 

Dne 6. 1. 2023 se studenti GYOA zúčastnili krajského kola florbalového turnaje Subterra Cup v Jihlavě. Chlapci zvítězili ve 

velké konkurenci středních škol a postoupili do dalšího kola, ve kterém se utkají s vítězem z východní části Kraje Vysočina. 

 

Za sněhem a sluncem do Liensu 

Krásné výhledy z lyžařského střediska Zettersfeld. 

Týden před vánočními prázdninami proběhl lyžařský zájezd do Lienzu. Zúčastnilo se 43 studentů gymnázia i obchodní 

akademie, kteří zakusili přívětivé počasí na horách a mohli si užít krásné výhledy z lyžařského střediska Zettersfeld. 

 

Okresní kolo konverzační soutěže v anglickém jazyce 



Soutěžící překvapili slovní zásobou. 

Okresní kolo konverzační soutěže v anglickém jazyce pro střední školy, kategorie III. A a III. C se již tradičně konalo na 

Obchodní akademii Pelhřimov dne 14. 3. 2023. Soutěže se zúčastnili studenti ze škol v celém okrese, kteří se umístili na 

prvním, eventuálně druhém místě v jednotlivých školních kolech. Soutěž se skládala z poslechové části, která se dále 

členila na tři subtesty, dále z konverzace na základě vylosované problémové situace a z formulace dojmů z obrázku, který 

si soutěžící rovněž losovali. 

Porota pracovala v následujícím složení: 

• PhDr. Zdenka Machačová /Gymnázium a Obchodní akademie Pelhřimov/ - předsedkyně poroty, autorka zadání 

soutěže 

• Mgr. Markéta Palátová /Gymnázium Pacov/ - členka poroty 

Celková úroveň soutěžících byla poměrně vysoká a vyrovnaná. Porotkyně byly příjemně překvapeny zejména bohatostí 

rejstříku slovní zásoby většiny soutěžících, jakož i jejich pohotovostí v reakci na vizuální i slyšené podněty a otázky. 

Rovněž schopnost poslechu s porozuměním byla více než uspokojivá. Věříme, že zkušenosti získané v soutěži zúročí 

všichni její účastníci v příštích soutěžích a samozřejmě i v nadcházejících letech studia. 

Nejlepší účastníci soutěže: 

Kategorie III C 

• Petr Hurda /SPSSOU PE/ 

• Matěj Sochor /SČMSD HU/ 

• Vendula Janoušová /GYOA PE/ 

Kategorie III A 

• Vilém Plášil /GYOA PE/ 

• Ngo Trung Kien /GY HU/ 

• Matěj Lemberk /GY Pa/ 

Oba vítězové okresního kola postupují do regionálního kola, které se bude konat v průběhu dubna 2023 v Jihlavě. 

PhDr. Zdenka Machačová 

 

Odborná praxe studentů 4. ročníku OA 

Studenti vyměnili na dva dny školní lavice za práci na Městském úřadě v Pelhřimově. 

Studenti 4. ročníku Obchodní akademie Pelhřimov vyměnili na dva dny školní lavice za práci na Městském úřadě v 

Pelhřimově. Během odborné praxe na jednotlivých pracovištích Městského úřadu si vyzkoušeli některé správní činnosti a 

měli možnost získat především všeobecný přehled o základních činnostech úřadu. 

Odbor vnitřních věcí 

Občanské průkazy, cestovní pasy 

„Vyřazovaly jsme z evidence obyvatel lidi, kteří zemřeli nebo změnili pobyt mimo Pelhřimov a jeho místní části. Seznámily 

jsme se i postupem prací při vydávání cestovních pasů.“ 

Matrika 

„Dozvěděly jsme se mnoho zajímavých informací souvisejících s vedením matriky. Nahlédly jsme i do knihy úmrtí z roku 

1940. Zúčastnily jsme se vystavení oddacího listu a také jsme měly možnost vidět, jak se ověřuje vysvědčení. Všichni na 



nás byli na Městském úřadě milí a odpověděli nám na všechny naše dotazy. Praxe pro nás byla velmi přínosná, ale 

bohužel trvala pouze dva dny.“ 

Terénní práce – pokuty 

„Spolu s pracovníkem úřadu jsme fotily auta, která neměla zaplacené parkování a pokuty jsme archivovaly.“ 

Živnostenský odbor 

„Paní vedoucí nám řekla něco o tom, jak odbor funguje. Evidovaly jsme do tabulky v Excelu žádosti. Také jsme prováděly 

kontrolu provozoven v živnostenském rejstříku. 

Odbor sociálních věcí 

„Na městském úřadě jsme se moc nezdržely, protože nám pracovnice odboru sociálních věcí přichystaly dva dny plné 

pochůzek po různých místech, kde MÚ pomáhá. Byly jsme na dvou ubytovnách odlišných "stupňů", ve stacionáři i u 

klientů doma. Z každého místa jsem si zkoušely napsat zápis o tom, co jsme se od klientů dozvěděly. Zjistily jsme, že tato 

práce je velmi různorodá a pracovnice se potkávají se širokou škálou lidí, kteří jsou ne vždy přívětiví, milí a ochotní nechat 

si pomoct. Z praxí máme nezapomenutelné zážitky na celý život.“ 

Odbor školství, kultury a tělovýchovy 

„Dozvěděly jsme se od pana vedoucího o chodu odboru. Společně jsme navštívily DDM a ZUŠ v Pelhřimově.“ 

 

Rebečin kufřík 

Studentky 3. ročníku OA se zúčastnily mezinárodního projektu Kulturou proti antisemitismu. 

Studentky 3. ročníku OA se ve dnech 15.-18. dubna 2023 zúčastnily mezinárodního projektu Kulturou proti 

antisemitismu, jehož součástí byl také Pochod lidí dobré vůle. Letošní ročník byl věnován 93leté akademické malířce 

Helze Hoškové Weissové, která prošla Terezínem i Osvětimí a konce války se dožila v koncentračním táboře Mauthausen. 

Během společných dní dívky prezentovaly své výtvarné dílo - kufřík Rebeky Kantorové, který vznikl ve spolupráci s klienty 

Domova pro seniory a dětmi ze Základní školy speciální v Pelhřimově. 

Projektu se zúčastnilo téměr dvě stě středoškoláků z České republiky, Slovenska a Německa. 

 

Krajská soutěž o kyberbezpečnosti 

Našic prváci slaví úspěch v soutěži o kyberbezpečnosti. 

V pátek 31. května 2024 se na Krajském úřadě Kraje Vysočina uskutečnilo slavnostní vyhlášení nejúspěšnějších žáků v 

soutěžích zaměřených na problematiku kyberbezpečnosti. 

Mezi 130 soutěžními pracemi na letošní téma "Jak si ochránit svoji identitu a peníze?" se prosadili i naši prváci. V 

kategorii "SŠ, hra" triumfovala čtveřice žáků z 1. A: Josef Martínek, Daniel Novák, Ema Hrubantová a Pavlo Yoikaliuk. 

Srdečně blahopřejeme vítězům a děkujeme jim za skvělou reprezentaci naší školy. 


